

朝陽科技大學 099學年度第1學期教學大綱
Constitutionalism and Democracy 憲政與民主

當期課號	3714	Course Number	3714
授課教師	彭德富	Instructor	PENG,DE FU
中文課名	憲政與民主	Course Name	Constitutionalism and Democracy
開課單位	校訂必修(四進)	Department	
修習別	必修	Required/Elective	Required
學分數	2	Credits	2
課程目標	<p>憲政是民主制度的基礎和保障，同時也是對民主政治的制衡，其根本的作用在於防止政府權力濫用，以維護公民普遍的生命、自由、財產等權利與規定公民應遵守之義務。本課程提供學生們認識到憲政主義與民主政治的理論架與實務驗，充實學生們在憲政主義下的基本人權與主權在民概念，進而提學生們的民主與法治的素養。</p>	Objectives	<p>Constitutionalism is the foundation and protection of democratic system, but is also the checks and balances for democracy. Its fundamental role is to prevent the abuse of government power in order to protect the lives of people, freedom, property rights and stipulate the obligation that people should comply with. This class provides students with the understanding of theory and practice for constitutionalism and democratic politics to enrich the concept of basic human right and sovereignty in people under constitutional government principle for further prompting students' quality of democracy and the rule of law</p>
教材	<p>1.謝瑞智,憲政體制與民主政治,文笙書局. 2.張明貴,憲政用語熱門榜,書泉出版社. 3.報章雜誌/網路.</p>	Teaching Materials	陳慈陽,Constitution Q&A,元照出版.
成績評量方式	<p>1.出席率35% 2.報告30% 3.期末考35%</p>	Grading	<p>1.Attendance 35% 2.Final Exam.30% 3.Assignment 35%</p>
教師網頁	-		
教學內容	<p>第1章 課程說明 第2章 憲政與民主的涵義 第3章 憲法基本法理 第4章 人權的涵義及其保障 第5章 司法組織與訴訟制度 第6章 權力分立與制衡原理 第7章 台灣的自由化與民主化 第8章 公民投票制度</p>	Syllabus	<p>1. Constitutionalism and Democracy 2. Concept of Constitution 3. Human Rights 4. Judicial System 5. Separation of Powers 6. Liberalization and Democratization of Taiwan 7. Referendum</p>

尊重智慧財產權，請勿非法影印。